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Spørgsmål 

Vil Kultur- og Fritidsforvaltningen kunne tilbagekalde de administrati-

onsrammer, der fremgår af brev af 20. juni 2024 om rammer for benyt-

telse af kommunale lokaler og modtagelse af tilskud (”hyrdebrevet”), og 

den juridiske tolkning, som ligger til grund for skrivelsen. 

 

Svar 

Administrationsrammerne i forvaltningens brev af 20. juni 2024 er ud-

tryk for forvaltningens fortolkning af gældende ret. Der er ikke tale om en 

ny juridisk fortolkning, men en formidling og præcisering af rammerne, 

som forvaltningen fandt relevant og hensigtsmæssig i forlængelse af, at 

Ankestyrelsen 13. juni 2024 udsendte en skrivelse til alle landets kommu-

ner om gældende rammer for udenrigspolitiske tilkendegivelser. Mere 

konkret var det formålet at sikre en ensartet forståelse og efterlevelse af 

de retningslinjer og principper, som Ankestyrelsen har fastlagt. Hensig-

ten var således, at brevet skulle fungere som et administrativt redskab, 

der bidrager til at tydeliggøre den gældende retsstilling og vejlede for-

valtningens institutioner m.v. i deres arbejde. 

 

Administrationsrammerne er også gengivet i Økonomiforvaltningens 

notat af 9. september 2024 om kommunens muligheder for at yde nød-

hjælpsbistand. Borgerrepræsentationen tog på sit møde den 10. oktober 

2024 notatet til efterretning, jf. 1. at-punkt i dagsordenens punkt 9 om 

opfølgning på medlemsforslag om nødhjælp til ofrene i Gaza.  

 

Det vil principielt være muligt at tilbagekalde selve skrivelsen af 20. juni 

2024, men dette vil ikke ændre Kultur- og Fritidsforvaltningens pligt til at 

følge kommunalfuldmagtsreglerne eller forvaltningens fortolkning af 

gældende ret. Det er derfor også forvaltningens vurdering, at en 
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tilbagekaldelse af forvaltningens skrivelse ikke vil føre til den ønskede 

klarhed for kulturhuse og aktører på området om, hvornår kommunen 

har mulighed for at stille vederlagsfri lokaler til rådighed mv. hhv. er for-

pligtet til at opkræve markedsleje. Forvaltningen anerkender, at reglerne 

kan opleves som både komplekse og uklare, og at skrivelsen af 20. juni 

2024 ikke er lykkedes med at tilvejebringe et tilstrækkelig klart admini-

strationsgrundlag for kulturhusene mv. Det er imidlertid forvaltningens 

vurdering, at dette bedst sker ved en fornyet og mere udfoldet udmel-

ding om reglernes anvendelse. Dette arbejde er igangsat, og materialet 

vil blive udarbejdet med behørig inddragelse af relevante interessenter 

og en målrettet kommunikation til de berørte parter efterfulgt af møder, 

hvor aktørerne får lejlighed til at stille opklarende spørgsmål.  

 

Sammenfattende er det således forvaltningens vurdering, at et mere ud-

foldet og præcist administrationsgrundlag samt en grundig kommuni-

kation heraf vil have en reel virkning i praksis, fx ift. selvcensur og misfor-

ståelser i kølvandet af forvaltningens brev af 20. juni 2024. 

 

Afslutningsvis skal det bemærkes, at Kultur- og Fritidsforvaltningen sam-

tidig arbejder på et brev til Ankestyrelsen. De gældende regler for kom-

munernes adgang til at involvere sig i udenrigspolitiske anliggender er 

ikke fastsat af Kultur- og Fritidsforvaltningen (eller af Københavns Kom-

mune), men er en del af kommunalfuldmagtsreglerne. Det er forvaltnin-

gens opfattelse, at det på flere punkter vil være hensigtsmæssigt med ty-

deligere og mere præcis vejledning på området, end Ankestyrelsens ge-

nerelle udtalelse af 13. juni 2024 giver. Brevet skal ses i sammenhæng 

med, at forvaltningen ikke ønsker en mere restriktiv praksis på området, 

end de lovgivningsmæssige rammer tilsiger. Der arbejdes tilsvarende på 

et politisk brev til ministeren, jf. drøftelsen på Kultur- og Fritidsudvalgets 

møde 28. januar 2025. 

 

Kultur- og Fritidsforvaltningen følger med i Ankestyrelsens udtalelser 

mv. på området. Hvis disse giver anledning til en ændret juridisk vurde-

ring, vil forvaltningen naturligvis justere sin praksis i overensstemmelse 

hermed. 

 
Med venlig hilsen 

Mikkel Boje 

Administrerende direktør 

 

 


